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České vlády v posledních letech rozdávaly zbytky po komunistických armádních zásobách.
Posledním hřebíčkem za ex-východním vybavením jsou tanky, BVP a Strely na Ukrajinu. Lze
předpokládat, že dělostřelecké Dany budou následovat. Pak už zbudou Mi-24, Mi-171 a zbytky
munice. Kromě vrtulníků z deblokace ruského dluhu je vidět, že armáda z komunistických zásob
vyžila 30 let...

Nicméně Armáda se po darech stane totálně nevybavenou a paralyzovanou. Musíme
samozřejmě posuzovat více hledisek.

1/ jsme v NATO a rozdávají se zbraně, které jsou kompatibilní ráží a součástkovou základnou i
přes modernizace s východem. Z tohoto pohledu by bylo dobré se všeho zbavit a nakoupit nové
a perspektivní vybavení. Nicméně zbraně po komunistech pořád fungují a výše darů zcela o
řády neodpovídá prezentované hodnotě. Dávají to účetně asi za odpisovou hodnotu. Ale pokud
by měli dávat ocenění v reprodukční hodnotě, je potřeba k darům přidat tak jednu, až dvě nuly.
Navíc třeba přechod na .223 je nešťastný. Tato ráže má přes všechnu modernizaci nejlepší za
sebou a americká armáda již dlouho hledá její náhradu, ale je limitována právě zásobami a
vybavením. Vzorem by nám mohlo být Srbsko, které přeslo na Grendel, jinými slovy rozhodnutí
udělali s vizí dlouhodobé perspektivy.

2/ v době války je zcela nejhorší situace na nákup čehokoli. Západ (ne USA) přešel po pádu
východního bloku na malé zásoby munice a vybavení. Po covidu a vyhazování peněz narůstá
inflace, jsou narušeny dodavatelské řetězce a je zcela nešťastná doba na nákup vojenského
vybacení, které je vyráběno mimo území daného státu. Například USA prodlouží dodávku
objednaných F-16 pro Slovensko nejméně o rok. Komplexní systémy jsou drahé, a aby je bylo
možné využít, je třeba špičkově vycvičit obsluhu. To trvá leta.

3/ stávající vyzbrojovací strategie AČR totálně selhala. Lidé, co ji dělali, mají být dávno od válu.
Počítá se totiž to, co je doma. Například: objednali 4 útočné vrtulníky AH-1 Viper. Každý může
nést 16 protitankových raket Hellfire. Raket se objednalo celkem 16, že se když tak někdy
dokoupí. Ale nyní tu máme Rusko - Ukrajinskou válku a když budou chtít nakupovat všichni, co
to asi udělá  s cenou a termíny dodávek?
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4/ zcela mizivé zapojení českého průmyslu do dodávek AČR. Je potřeba dlouhodobě výrobu na
našem území podporovat. Ale vlády raději nakupují. Jeden kulomet minimi za 1,2 milionu Kč
(!!!!!!) není problém. 

Celkově je tedy situace české armády velmi nezdravá. Sice umíme jako jediní v Evropě
opravovat vrtulníky Mi, ale v tom protiruském postoji můžeme zapomenout na dodávky dílů a
pochybuji, že LOM držel větší množství dílů skladem. Tanky jsou zralé na modernizaci, či
výměnu, ale není vlastně za co, protože nové tanky nejsou. Šanco by snad byly ve španělsku
vyráběné leopardy, ale je to letitá, byť stále modernizovaná koncepce.

 BVP jsou na tom podobně, ale tendr vyjhořel zase na specifických požadavcích AČR a
výběrové řízení bylo zastaveno. Protivzdušná obrana fakticky neexistuje. Co vím, rakety do
KUB se nekupovaly dávno, Strely se vyřadily, pár kompletů na velmi blízkou vzdálenost je pro
pocit, ne pro faktickou válku. Takže máme Gripeny na leasing, který brzy končí a není jasné, co
dále.

Když se na to podíváte, tak je evidentní, že už se píše nějaká obdoba zvacího dopisu a povede
to i k většímu tlaku a umístění cizých armád na našem území. Černochová to už zkusila s
Němci, ale nevyšlo to. Americké základny budou na Slovensku, nabídnutá ruka se určitě
neodmítne.

Ale zpet k výbroji. Považovat T-72 a BVP za ruskou, či sovětskou výzbroj je trochu nepřesné.
Licenčně se totiž vyráběly tanky i BVP v bývalém Československu a třeba BVP se masivně
vyvážela do Sovětského svazu. Když vidíme na Ukrajině zničené BVP 1,2 - s velkou
pravděpodoností vzniklo v "tankogradu" na Slovensku. T-72 mají stále nějaký modernizační
potenciál, který je limitován spíše politicky. Co se týče výkonu, T-72 se nikdy nevyrovná hlavním
tankům západu. Už jenom proto, že téčka jsou o polovinu lehčí. Je rozdíl řádově 40 a 70t.
Nicméně by se asi daly všechny dostat na jednu verzi s maximálním zapojením českého
průmyslu a nyní se soustředit na BVP a PVO + drony.
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U Gripenů je situace taková, že sice máme zázemí, ale neustálým troubením, jak jsme
spokojení a že si je chceme nechat, bude odkupová cena olétaných strojů vysoká. Navíc je jich
málo. Jestli by se daly dokoupit za rozumné peníze ve verzci C/D v počtu 24-36 ks vč. dalších
moderních střel, vydrželo by to dalších 20 let.

Armáda se totiž dostala do stavu, kdy není v rozumném stavu žádná složka armády.

A teď ta slavná koalice v čele s ODS zavětřila možnost velkých zbrojních zakázek.
Pandur/Dalík je zapomenut, jsou nové šance. Teď se roztočí stovky miliard a nějaké to
procento skončí za drápky jinde. Problémem není částka, ale fakt, že deklarují zapojení
českého průmyslu, které se nakonec pod mnoha výmluvami neuskuteční.

https://ekonomickydenik.cz/vlada-schvalila-rychlejsi-nakup-vojenskeho-materialu-za-48-miliard/
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